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قال الصادق عليه السلام :
كمترين سپاسگزاری اين است كه 
انسان نعمت را )مستقیماً( از خدا 
بداند و جز او علتى برای آن نداند و 
نیز به آنچه خداوند عطايش كرده، 
خرسند باشد و با نعمت او مرتكب 
گناه وی نشود و نعمت خدا را وسیله 

مخالفت با امر و نهى او قرار ندهد.
شرح مصباح الشريعه)ترجمه 

گيلانی(، ص 16

پروژه نفی جنسيت به جشنواره لوکارنو رسيد!
     فرزين ماندگار

نفی جنس�يت اين ب�ار و پ�س از جش�نواره برلين به 
رويداد س�ينمايی لوکارنو در سوئيس رس�يد تا پروژه 
افراط گرايان�ی چ�ون همجنس ب�ازان و فمنيس�ت ها 
خ�ود را ب�ر قواني�ن فط�رت و طبيع�ت غلب�ه دهد. 
پوش��یدن لباس های زنانه بر تن مردان، چهره آرايى زنانه از 
سوی مردان و ادا و اطوارهای مردانه از سوی زنان اين سال ها 
بیشترين جلوه خود را در جشنواره های سینمايى بروز و ظهور 
داده، گويى اين رويدادهای هنری بزرگ ترين بستر رفتارهايى 

قرار گرفته كه تفكرات پوچ و غیرانسانى پشتوانه آنهاست. 
فمنیست ها و همجنس بازها بیشتر از هر تفكر منحط ديگری 
در يک دهه اخیر در رويدادهای سینمايى مغرب زمین جا 
باز كرده اند و عجیب به نظر مى رس��د كه توانسته اند افكار 
ضدبشری خود را غلبه بدهند. البته در همین سال ها برخى 
مديران فستیوال های غربى مقابل زياده خواهى اين گروه ها 
ايستاده اند. برای مثال چند سال پیش مدير جشنواره فیلم 
ونیز در برابر سهم خواهى فمنیست ها كه خواهان شركت 
دادن برابر تعداد زنان و مردان فیلمساز بودند مقاومت كرد. دو 
سال پیش نیز آلن دلون در جريان بزرگداشتى كه جشنواره 
فیلم كن برای او در نظر گرفته بود تحت تبلیغات منفى شديد 
فمنیست ها و همجنس گرايان قرار گرفت. آنها به جشنواره 
كن فشار مى آوردند كه از تجلیل دلون به خاطر سخنانى كه 
ضدموضوع س��پردن فرزند به همجنس بازان بر زبان رانده 
بود، خودداری كند. آلن دلون در نهايت زير فشارها مقاومت 
كرد و حاضر نشد حرف خود را پس بگیرد. گروه های حامى 
همجنس بازی و رويكردهای فمنیستى در كشورهای غربى 
از لابى های قدرتمندی بهره مى برند و به طور روزافزون نفوذ 

خود را گسترش مى دهند. 
حالا اما اين جشنواره سینمايى لوكارنو در سوئیس است كه 
قرار است با نفى جنسیت، جايزه بهترين بازيگر خود را بدون 
در نظر گرفتن جنسیت اهدا كند. معلوم است كه در اين روند 
اتفاقاً جنسى كه متضرر خواهد شد زنان خواهند بود، چراكه 
به طور معمول بازی مردان در فیلم های سینمايى بیش از 
زنان به چشم مى آيد و مورد توجه قرار مى گیرد. اين موضوع 
در ديگر رشته های سینمايى نیز صادق است. برای مثال در 
جشنواره فیلم اسكار از ابتدا تاكنون فقط دو فیلمساز زن، 
آن هم در يک دهه اخیر اسكار بهترين كارگردانى را دشت 
كرده اند. س��اير رشته های س��ینمايى نیز به همین منوال 
انجام مى شود و تنها رش��ته ای كه در آن جايزه به تفكیک 
جنسیت اعطا مى شود، رشته بازيگری است كه فمنیست ها 

و نفى كنندگان جنس��یت اين موقعیت را نیز از زنان سلب 
كرده اند. جالب است كه فمنیست ها از طرفى خواهان تساوی 
جنسیتى با درخواست در نظر گرفتن تعداد مساوی فیلمساز 
مرد و زن هستند و در جايى ديگر در رويكردی متناقض در 
برابر سلب ش��دن حق مساوی در رش��ته بازيگری سكوت 
مى كنند. تصمیماتى از اين دست در جشنواره های غربى با 
هدف رويكرد نفى جنسیت قرار نیست به همین جا ختم شود 
و به مرور با نشستن مديرانى كه از میان حامیان اين گروه های 

افراطى انتخاب خواهند شد، غلبه ای بیشتر خواهد يافت. 
پیش از اين برگزاركنندگان برلیناله، فستیوال فیلم برلین، 
چنین تصمیمى را اتخاذ كرده بودند. در سال ۲۰۲۱ خرس 
نقره ای بهترين بازيگر نقش اول و نقش مكمل را كه تا پیش از 
اين به يک مرد و يک زن منتخب هیئت داوران داده  مى شد، 

تنها به دو نفر در دو نقش اول و مكمل دادند.
يورونی��وز در اين باره گزارش مى دهد مس��ئولان برگزاری 
فستیوال فیلم لوكارنوی سوئیس هم اعلام كرده اند كه هدف 
اصلى از حذف جنسیت »برانگیختن احساسات است و اينكه 
نشان دهیم سینما عرصه تصمیم گیری های پیشرو است.« در 
بیانیه اين فستیوال همچنین مى خوانیم: »با برابری و احترام 
به تمام هويت های جنس��یتى، جهان زيباتری پیش روی 

شهروندان زمین خواهد بود.«
مدير هنری فستیوال فیلم لوكارنو، جیونا ناتزارو مى گويد: 
»ما معتقديم كه اين انتخاب و حذف جنسیت، تلاش هايمان 
برای نمايش و پاداش دادن به اس��تعدادها و خلاقیت ها را 
بیش��تر مى كند و از دسته  بندی س��ازی هايى كه در جهان 
امروز ديگر منسوخ شده اند فراتر مى رود. جهان در مسیری 
رو به جلو حركت مى كند كه قطعاً ديگر نمى توان تنها از دو 

جنسیت، زن و مرد گفت.«
انحطاط روزافزون جشنواره های غربى در حالى رقم مى خورد 
كه همچنان طی��ف قابل توجهى از س��ینماگران در ايران 
شركت در اين رويدادها را اصالت مى دهند و برای آن دست 

و پا مى شكنند.

ميراث فرهنگي اطلاعيه صادر کرد

 پارگي نقاشي مشهور کمال الملك را بررسي مي کنيم 
امين زندگانی مطرح کرد

»کاتب اعظم«  رجعتی برای احيای تله تئاتر
امي�ن زندگان�ی، بازيگ�ر س�ريال »کات�ب اعظ�م« درباره 
ويژگی های مت�ن، کارگردانی و فضای متفاوت اين س�ريال 
ک�ه در قالب تله تئاتر س�اخته ش�ده اس�ت، س�خن گفت.

تله تئاتر سبک و قالبى است كه دهه 6۰ و اوايل دهه 7۰ در تلويزيون 
ايران رونقى جدی داشت، اما به يک باره متوقف شد و حالا كاتب 
اعظم قرار است در اين قالب نمايشى تولید شود تا شايد راهى برای 
رونق دوباره آن باشد.  امین زندگانى كه پیش از اين تله تئاتر هم 
بازی كرده است، درباره تمايزهای اين سريال به مهر مى گويد: من 
پیش از اين چند تله تئاتر كار كرده بودم كه در استوديو بود، اما اين 
مجموعه در يک لوكیشن واقعى ساخته ش��ده كه اتفاقاً نزديک 
لوكیشن و قلعه فیلم سینمايى »ملک سلیمان« بود و خاطرات آن 
فیلم هم برای من تداعى شد. فكر مى كنم ساخت اين مجموعه آغاز 
خوبى برای سازمان سینمايى سوره و حوزه هنری باشد و رجعت 
خوبى هم برای تولید دوباره تله تئاتر است. اين مقوله چندين سال 
است كه از سبد تولیدات تلويزيون خارج شده بود و امیدوارم با اين 

پروژه ساخت تله تئاتر دوباره كلید بخورد.
اين بازيگر درباره همكاری با كارگردان نیز يادآور ش��د: غفوری، 
كارگردان درجه يک و با اخلاق بالای انسانى است كه سال های 
آينده س��ینمای ايران به او افتخار خواهد ك��رد و من هم افتخار 
مى كنم كه در اولین كارش حضور داشتم. اين سريال گروهى بسیار 
عالى داشت و فكر مى كنم تا دهه های بعدی حسرت اين گروه را 
خواهم خورد. بازيگران شناخته شده ای مثل سیامک صفری، نادر 
فلاح و فاطمه گودرزی كه در كار حضور داشتند و حتى بازيگران 
جوان هم همه نخبه بودند. فكر مى كنم گفتن ديالوگ های تاريخى 

كار هر كسى نیست، اما همه بس��یار خوش درخشیدند. در اين 
مجموعه تولید، تهیه و تداركات هم حرفه ای بود.

اين بازيگر درباره فضای اين تله تئاتر مناسبتى نیز عنوان كرد: قصه 
درباره آدم هايى است كه در جناح ديگر واقعه عاشورا حضور دارند و 
ما ماجرا را از زاويه اشقیا مى بینیم. نمى توانم قصه را بیشتر از اين لو 
بدهم، اما مى شود گفت حرف هايى كه در اين داستان بیان مى شود 
خیلى به روز است. ما گاهى به دنبال قهرمان مى گرديم و گاهى هم 
وظیفه خود را به دوش ديگران مى اندازيم. مثلاً وقتى سیب زمینى 
و مايحتاج اولیه گران مى شود، همه مردم توقع دارند بازيگران در 
اعتراض به معضلات اقتصادی ديگر بازی نكنند يا بیانیه بدهند! 
من اگر مى خواستم در حوزه مس��ائل اقتصادی و سیاسى بیانیه 
بدهم، نماينده مجلس مى شدم و شغل ديگری انتخاب مى كردم 
يا برعكس اتفاقى مى افتد و هر كس��ى فكر مى كند چرا من بايد 
پیشقراول ش��وم. اين متن هم چنین فضايى دارد كه نزديک به 

خواست ها، توقعات و نگاه اجتماعى است.

آس�يب ديده  تابل�وي  تصاوي�ر  انتش�ار  پ�ي   در 
کمال المل�ك در مجموع�ه کاخ گلس�تان، اداره  کل رواب�ط  
ميراث فرهنگ�ي،  وزارت  اطلاع رس�اني  و  عموم�ي 
گردش�گري و صنايع دس�تي اطلاعي�ه ص�ادر ک�رد. 
به تازگي يكي از فعالان میراث فرهنگي در صفحه اينستاگرام خود 
از پارگي در تابلو كمال الملک كه در كاخ گلستان قرار دارد، خبر داد. 
آرش مودي در اين باره نوشته بود: »چند روز پیش به كاخ گلستان 
رفتیم و من به شدت مشتاق ديدن آثار استاد كمال الملک بودم، اما 
متأسفانه زماني كه به تابلوي گربه و قناري رسیدم با ديدن پارگي روي 
اثر شوكه شدم. از مسئولان آنجا پرسیدم آيا اثر اصلي است يا فیک كه 
جواب دادند تمام وسايل داخل كاخ اصلي است. من بیشتر متعجب 
شدم و پرسیدم چرا اين تابلو پاره است. كه ظاهراً بزرگواران در جريان 
نبودند و با من به سمت تابلو استاد كمال الملک آمدند و متوجه پارگي 
شدند. اين مدت خیلي پیگیر بودم كه بدانم آيا اين اثر در گذشته در 
همان نقطه پارگي داشته است يا اين اتفاق اخیراً براي اين اثر كه يكي 
از آثار ملي اين سرزمین اس��ت، افتاده است. چطور مسئولان آنجا 
متوجه اين پارگي در اين تابلو نشدند و خانمي كه يكي از مسئولان 
آنجا بود با تعجب گفت شايد هنگام میخ زدن به ديوار توسط میخ 
پاره شده! مسئولان كاخ گلستان تاكنون واكنشي به اين خبر نشان 
نداده اند.« اين خبر به سرعت فضاي مجازي را درنورديد و به يكي از 
اصلي ترين مطالبات علاقه مندان به هنر تبديل شد، حالا اداره  كل 
روابط  عمومي و اطلاع رساني وزارت میراث فرهنگي، گردشگري و 

صنايع دستي در اطلاعیه اي به موضوع واكنش نشان داده است. 
در متن اطلاعیه روابط عمومي اين وزارتخانه آمده است: 

»با دعوت از گروهي متشكل از كارشناسان متخصص حوزه مرمت 
تابلوهاي نقاشي، قرار است تابلو مورد بررسي فني و آسیب شناسي 
دقیق قرار گیرد. اين در حالي است كه تابلوي مذكور در گذشته 
نیز چندين بار مرمت شده اس��ت.  ضمن سپاس همیشگي بابت 
حساسیت اصحاب رس��انه براي حراس��ت از گنجینه هاي ملي، 
پايش س��لامت آثار موزه اي در دس��تور  كار اداره  كل موزه هاي 
وزارت میراث فرهنگي قرار دارد و هیئتي كارشناسي به اين منظور 
مأموريت بازديد از مخازن و تالارهاي كاخ موزه ها را به عهده دارند. 
امسال نیز اعتبار لازم براي مرمت اضطراري تعدادي از تابلوهاي 
نقاشي موجود در تالارها و مخازن كاخ موزه ها در نظر گرفته شده 
كه اين مهم به انجام مي رسد.« بنابر اين گزارش كمال الملک نقاش 
ايراني در دوره قاجار و اوايل دوره پهلوي فعالیت داشت و يكي از 
مشهورترين و پرنفوذترين شخصیت هاي تاريخ هنر معاصر ايران 
به ش��مار مي آيد كه همان آغاز فعالیت هنري اش تمايلي قوي و 

آشكار به روش و اسلوب طبیعت گرايي داشت. 

تهيه کننده فيلم سينمايی سفير مطرح کرد

  شهید کلاهدوز حامی ساخت
 اولین فیلم عاشورایی سینما بود

    دیده بان هادي عسگري

    شعر    نمایش

     سینما

امین حیایي، غزل شاکري و حسام منظور 
در »هفت خان اسفندیار« 

جديدترين بازيگران موسيقي- نمايش »هفت خان اسفنديار« 
معرفي شدند. 

 لیست تازه ترين بازيگران موسیقي- نمايش »هفت خان اسفنديار« 
به كارگرداني و تهیه كنندگي حسین پارسايي معرفي شدند. حسام 
منظور، محمد رياضت، رضا راد، مونا صوفي، نیكا افكاري، سروين 
ضابطیان و سايه پارسايي بازيگران نقش هاي پشوتن، رئیس قبیله 
و هماي و به آفريد)خواهران اسفنديار( شدند. امین حیايي در نقش 
گرگسار توراني، غزل شاكري در نقش كتايون مادر اسفنديار، امیر 
كاوه آهنین جان در نقش گشتاسب شاه ايراني، اصغر پیران در 
نقش ارجاسب شاه توراني، الهام كردا در نقش جادو زن و سروش 

كريمي نژاد در نقش جاماسب پیشگو معرفي شدند. 
»هفت خان اسفنديار« محصول س��ازمان رسانه اي هنري اوج، 
برداشتي آزاد از شاهنامه حكیم ابوالقاسم فردوسي به نويسندگي 
محمدرضا كوهستاني پايیز سال جاري با مشاركت بنیاد فرهنگي 
هنري رودكي در تالار وحدت اجرا مي ش��ود. اس��تاد يوسفعلي 

میرشكاك به عنوان مشاور با اين پروژه همكاري دارد. 

رئيس سازمان حج و زيارت: 

سفرهاي ارزان قیمت به عتبات عالیات 
راه اندازي مي شود

بع�د از اي�ام اربعي�ن حس�يني س�فرهاي ارزان قيم�ت با 
ح�دود قيمت�ي 3 ميلي�ون توم�ان راه ان�دازي مي ش�ود. 
سیدصادق حسیني، رئیس سازمان حج و زيارت  گفت: سازمان 
حج و زيارت در راستاي وظايف كمیته ثبت نام و اعزام توانست 
نام نويسي زائران را در سامانه سماح به خوبي انجام دهد و بستر 

لازم را براي متقاضیان ايجاد كند. 
حسیني بیان كرد: حضور 57۰ نیروي كارگزار در راهنمايي زائران 
و گمشدگان در ايام اربعین حسیني به خوبي در شهرهاي كربلا، 
نجف، كاظمین، سامرا  و بین راه زائران از نجف تا كربلا انجام گرفت 
و اين اقدام قوت قلبي براي زائران اربعین بود، چراكه احس��اس 

آرامش را منعكس مي كرد. 
به گفته وي، راه اندازي اپ موبايلي زيارت و نظارت بر بیمه نیز از 
ديگر اقدامات س��ازمان حج و زيارت در اربعین امسال به عنوان 
كمیته ثبت نام و اعزام ستاد مركزي اربعین حسیني بوده كه اين 

عملكرد نیروهاي جهادي و تلاشگر قابل تقدير است. 
حسیني با بیان اينكه راه اندازي سفرهاي ارزان قیمت به عتبات 
يكي از مهم ترين راهبردهاي سازمان حج و زيارت است، افزود: در 
اين راستا سفرهاي ارزان قیمت با حدود قیمتي 3 میلیون تومان 
را مدنظر قرار داديم كه اين مهم پیش از اربعین برنامه ريزي شد و 
اعزام ها از بعد از اربعین حسیني به صورت كامل صورت مي گیرد. 

استقبال ۶ هزار نفري از نمایش میداني 
»محشر« در شیراز

نخستين شب اجراي نمايش ميداني »محش�ر« در شيراز، 
شاهد تكميل ظرفيت 6 هزار نفري و استقبال بي نظير مردم 
بود. اولين شب نمايش »محش�ر« که توسط سازمان هنري 
رسانه اي اوج و با مشارکت شهرداري شيراز و سپاه فجر استان 
فارس برگزار مي ش�ود، با استقبال مخاطبان مواجه شد. در 
شب نخست اين نمايش ظرفيت محل برگزاري تكميل شد. 
در اين نمايش فاخر ش��اهد انتقال مفاهیم ديني به زبان هنر و 
محتواي اين رويداد هن��ري معاد، برزخ و گريزي به ش��هدايي 

همچون شهید اسلامي نسب و شهید اسكندري هستیم. 
 نمايش میداني »محشر« به نويس��ندگي و كارگرداني صادق 
فتاحي از ۲۲ ش��هريور لغايت 5 مهرماه در شهر ش��یراز برگزار 
مي شود كه علاقه مندان جهت تماش��اي اين نمايش مي توانند 
از طريق س��ايت www. namaticket. ir نسبت به رزرو بلیت 

رايگان اقدام كنند. 

  دورهمی کارگردانان آثار عاشورايی در موزه سينما

 اشعار عاشورايي فراغي
 موجب تقويت مذاهب شد 

ترکم�ن  ع�ارف  و  ش�اعر  فراغ�ي،  مختومقل�ي  حماس�ي  اش�عار   
ش�دن  نزديك ت�ر  و  تقري�ب  باع�ث  عاش�ورا،  حماس�ه  وص�ف  در 
شده اس�ت.  مل�ي  وح�دت  تقوي�ت  ني�ز  و  س�ني  و  ش�يعه  مذه�ب 
فرحناز ايگدري، پژوهشگر تركمن گفت: در میان شاعران و مداحان ناموري كه براي 
اهل بیت )ع( و مظلومیت و معصومیت آنها به ويژه امام حسین )ع( و خاندان و اصحاب 
مطهرش قلمفرسايي كرده اند، اديبان قوم تركمن با سبک  و روش هاي مختلف و با شعر و 
نثر در پي وصف خاندان پیامبر اكرم )ص( مخصوصاً واقعه عاشورا بوده اند؛ در اين توصیف، 

اعتقاد قلبي و هنر شعري خود را تمام و كمال بیان كرده اند. 
ايگدري ضمن اشاره به جايگاه امام حسین )ع( در انديشه مختومقلي و تركمن ها  افزود: 
مختومقلي فراغي با وجودي كه اهل تسنن بود، اما اشعار زيبا و قابل توجهي در وصف 
خاندان عترت و طهارت )ع( و به  ويژه امام حسین )ع( و واقعه عاشورا خلق كرده است؛ در 
واقع براي نشان دادن احترام مسلمانان سني به اهل بیت حضرت رسول )ص( نیازي به 
برشمردن شواهد و ادله از كتاب هاي حديث و سخنان بزرگان اين مذهب نیست؛ چراكه 
مختومقلي را در اين عرصه مي توان به عنوان بنیانگذار ادبیات مكتوب تركمن، فردي 
داراي روحیه درك حماسه خونین كربلا و شايس��ته ثبت دلاوري ها و شجاعت هاي 

امام حسین )ع( و فرزندان و اصحاب بزرگوارش دانست. 
وي ادامه داد: مختومقلي در اشعار خود ۱۰ بار مستقیماً از كربلا ياد كرده و اين شاعر، 
گاه اين مصیبت پیش آمده را براي امام حسین )ع( و يارانش چنان سنگین و سخت و 
مظلومانه مي بیند كه زبان شكوه و شكايت به درگاه خداوند متعال مي گشايد؛ گاهي نیز 
به اين دنیاي فاني، شخصیتي استعاري مي دهد و به آن مي تازد كه چرا باعث شهادت 
امام حسین )ع( و يارانش در صحراي كربلا شده است.  اين پژوهشگر تركمن تأكید كرد: 
در مجموع، شاعر توانايي مانند مختومقلي فراغي را مي توان شاعر زمانه، انسان و انسانیت 
دانست و اشعار حماسي وي در وصف حماسه عاشورا باعث تقريب و نزديک تر شدن دو 

مذهب شیعه و سني و نیز تقويت وحدت ملي شده است. 

  محمد صادقی
فيلم سينمايی »سفير« با حمايت شهيد کلاهدوز، 
قائم مقام وقت سپاه پاسداران ساخته شد. اين 
فيلم شاخص سينمای ايران را می توان اولين فيلم 
مرتبط با موضوع قيام امام حسين)ع( دانست. 
فیلمسازان آثار محرمى و عاشورايى سینمای ايران 
با حضور در موزه س��ینما به م��رور خاطرات خود 
پرداختند. در اين مراسم حسن جلاير، تهیه كننده 
فیلم س��ینمايى »س��فیر« درب��اره س��اخت اين 
فیلم س��ینمايى در دهه  6۰ و مش��كلات ساخت 
آن توضیحات��ى ارائه كرد و به نقش ش��هید عباس 
كلاهدوز، قائم مقام وقت سپاه پاسداران در ساخت 
فیلم »س��فیر« پرداخت. جلاير گفت: »زمانى كه 
تصمیم گرفتم فیلم س��ینمايى با موضوع عاشورا 
بسازم، آقای هاشمى طبا به كمک ما آمد و فريبرز 

صالح را برای كارگردانى پیشنهاد داد.«
وی ادامه داد: »برای دريافت امكانات و بودجه به سپاه 
مراجعه كرديم و شهید كلاهدوز آن زمان قائم مقام 
سپاه بود و از ما برای ساخت اين فیلم حمايت كرد. 
نكته جالب برای من شناخت كامل شهید كلاهدوز 
از سینما بود، به شكلى كه حتى كارگردانانى همچون 
ساتیا جیت رأی را نیز به خوبى مى شناخت و به من 
معرفى كرد و آن موقع بودجه ساخت فیلم را همراه با 

وسايل مورد نیاز در اختیارمان گذاشت.« 
جلاير با اشاره به اينكه برای س��اخت »سفیر« آن 
زمان 3 میلیون تومان بودجه پیش بینى شده بود، 
بیان داشت: »مثلاً دستمزد فرامرز قريبیان برای سه 

ماه، 8۰ هزار تومان تعیین شده بود.«
تهیه كننده »سفیر«  خاطرنش��ان كرد: »در میانه 
ساخت فیلم آقای كلاهدوز شهید شد، درحالى كه 
قرارداد ما برای دريافت بودجه هر س��ه ماه يک بار 
بايد تمديد  مى ش��د و من نمى دانس��تم با ش��هید 
ش��دن كلاهدوز بايد چه كنم، اما با كمک دوستان 
فیلم ساخته و حدود 7 میلیون تومان برای ساخت 

»سفیر« هزينه شد.«
اين تهیه كننده با اش��اره به اينكه استقبال خوبى 
از س��وی مخاطبان صورت گرفت، عن��وان كرد: 
»در زمان اك��ران فیلم در همان س��ال ها فیلم » 
سفیر« به فروش ۱9 میلیون تومانى رسید و نه تنها 
توانس��تیم بودجه ای را كه برای فیلم هزينه شده 
بود بازگردانیم، بلكه سود هم كرديم و يک میلیون 
و 5۰۰ هزار تومان نیز عايد من ش��د كه با آن يک 
مجتمع فرهنگى راه اندازی كردم و اين مجتمع به 

نوعى به اولین دانشكده سینمايى تبديل شد.«
 وی خاطرنشان كرد: »سال 6۲ جلساتى را با حضور 
زنده ياد عباس كیارستمى، امیر نادری و بهرام بیضايى 
تشكیل داديم كه در بنیاد مستضعفان برگزار  مى شد 
و آنها آنجا را مانند خانه خودشان مى دانستند و به 

تماشای فیلم مى نشستند.«
  ماجرای »روز واقعه« 

در ادامه اين نشست، جلاير با اشاره به اينكه فیلمنامه 
»روز واقعه« را به مبلغ 6۰ هزار تومان از بیضايى خريد 
تا آن فیلم را بسازد، گفت: »بعد از خواندن فیلمنامه 
»روز واقعه « متوجه شدم فیلمنامه اشكالاتى دارد و 
بايد به يک كمالى برسد. به بیضايى گفتم اگر بخواهى 
اين فیلمنامه را بسازی چه پیشنهادی داری و او گفت 
اين فیلمنامه خطوط نانوشته ای دارد كه اگر بخواهم 
آن را بس��ازم، آن خطوط نانوشته را بايد در فیلم به 
تصوير درآورم. به همین دلیل من خیلى با آن موافق 
نبودم تا اينكه شهرام اس��دی را برای ساخت »روز 

واقعه« به من معرفى كردند.«
شهرام اس��دی، كارگردان فیلم »روز واقعه« هم در 
سخنانى گفت: »يادم مى آيد آقای جلاير در ابتدای 
ساخت فیلم، س��ه نكته مهم به من گفتند كه من 
هر س��ه را لحاظ كردم. يكى از نكات اين بود كه به 
من گفتند براس��اس باورهای دينى و اعتقادات ما 
افراد عادی نمى توانند ندای الهى را بش��نوند و من 
در جاهای مختلف كه درباره فیلمنامه »روز واقعه« 
توضیح مى دادم، متوجه شدم كه اين مسئله بسیار 

مهم است.«
    هيچ قصه ای بالاتر از قصه کربلا نيست 

داري��وش ياری، مستندس��ازی  ك��ه  فیلم »كربلا 
جغرافیای يک تاريخ« را در خصوص وقايع عاشورا 
ساخته است در خصوص اكران اين فیلم در كربلای 
معلى توضیح داد: »يكى از سعادت های من اين است 
كه در روز تولد امام حسین)ع( اين فیلم در كربلا در 
حالى پخش شد كه مى توانس��تم از طريق پنجره، 
ضريح حضرت را ببینم و فردای آن روز جايزه 7 هزار 

دلاری جشنواره را به ما دادند.«
وی ادامه داد: »از نظر من واقعه كربلا به نوعى آخرين 
حجت خدا در زمین با همه بشريت بود و بلندترين 
ندای كربلا از كوچک ترين گلوی شهید كربلا گفته 
مى شود. وقايعى كه در سرزمین كربلا رخ مى دهد پر 

از احكام الهى است.«
ياری با بیان اينكه هیچ قص��ه ای جذاب تر از كربلا 
نیس��ت، عنوان كرد: »من به عنوان فیلمساز وقتى 
مى خواهم اثری درباره كربلا بس��ازم بايد مطالعه و 
دانش زيادی داشته باشم و وقتى اين تسلط را پیدا 
مى كنم تازه شبیه يک انسان معمولى شده ام كه فقط 

وارد عزاداری شده است.«
  راز ماندگاری فيلم های عاشورايی

هادی نائیجى و دانش اقباشاوی، كارگردانان فیلم 
اپیزوديک »هیهات« نیز درباره س��اخت اين فیلم 
و حس و ح��ال فیلم های عاش��ورايى توضیحاتى 
ارائه دادند. نائیجى گفت: »م��ا در روايت قصه های 
مذهبى احساس��ات و وجوه درونى را نمى توانیم به 
خوبى منتقل كنیم و در اين بخش ضعیف هستیم، 
به خصوص در زمان نگارش فیلمنامه. متأس��فانه 
تاكنون نديدم روی كاغذ اين نوع روايت ها درست و 
با جزئیات نوشته شده باشد تا در زمان ساخت نیز به 

خوبى اجرا شود.«
اقباشاوی هم با بیان اينكه راز ماندگاری فیلم های 
عاشورايى، رنگارنگى و نگاه هنرمندانه ای است كه 
به وقايع داشته اند، ساخت چنین فیلم هايى را نوعى 
عنايت و خواست خدا دانست و گفت: »جلسه ابتدايى 
ساخت فیلم هیهات در خانه فیلم داستانى  برگزار شد 
و چند دقیقه بیشتر طول نكشید و قرار شد براساس 
يک پروتكل مشخص، فیلمى اپیزوديک بسازيم كه 
تنوع، هارمونى و زمان حفظ شود و هر چهار كارگردان 

داستان های يكديگر را تأيید كنند.«
اين فیلمساز با اشاره به اينكه در ساخت اين فیلم به 
نوعى دچار جنون عاشقى شده است، بیان داشت: 
»خوش��بختانه »هیهات« ديده شد و هم در كشور 
خودمان و هم در ژاپن نیز مورد توجه قرار گرفت. به 
عنوان مثال گفتند اپیزودی كه هادی نائیجى ساخته 

شباهت زيادی به چند اسطوره كشورشان دارد.«
در اين جلسه كیانوش دالوند، كارگردان انیمیشن 
سینمايى »ناسور« نیز در سخنانى با اشاره به اينكه 
اين فیلم انیمیشن را بدون دريافت حمايت ساخته 
است، بیان داشت: »هرچه ما در روند ساخت فیلم 
جلو مى رفتیم، متوجه  مى شديم كه اين داستان به 
شدت اسطوره ای اس��ت و به دل مى نشیند و حتى 
اين مس��ئله را خ��ارج از علاقه ای كه داش��تیم نیز 

مى توانستیم متوجه شويم.«
وی ادام��ه داد: »از زمان ن��گارش فیلمنامه تا زمان 
دوبله، داس��تان و اتفاقات عاش��ورا و مصائبى كه بر 
امام حس��ین)ع( و حضرت عباس)ع( گذشت، مرا 
رها نمى كرد. چه زمانى كه مى نوشتم و چه زمانى 
كه گويندگى مى كردم، دائم احساساتى  مى شدم و 

گريه مى كردم.«
دالوند خاطرنشان كرد: »ابتدا تصور كردم كه شايد 
به دلیل اينكه خودم به اثر نزديک هستم تا اين اندازه 
احساساتى مى شوم و تحت تأثیر قرار مى گیرم، اما بعد 
متوجه شدم در زمان دوبله ساير گويندگان نیز اين 

احساسات را دارند.«

ه��ادی نائیچ��ی: م��ا در روایت 
قصه ه��ای مذهب��ی معم��ولًا 
در بع��د ارائ��ه وج��وه درون��ی و 
احساسات ضعیف عمل می کنیم

    تجسمی


